
   البرز: مديرعامل س��ازمان تاكس��يراني كرج از آغاز آزمايشي طرح 
پرداخت الكترونيكي كرايه هاي تاكسي در اين شهرستان خبر داد.  پرويز 
اسكندري گفت:در شهرس��تان كرج طرحي براي پرداخت الكترونيكي 
كرايه تاكسي حدود يك سال قبل مطرح شد كه در اين مدت اقدام به ايجاد 
زيرس��اخت هاي لازم براي اجراي طرح فوق كرديم.  وي افزود: به همين 
دليل پس از پايان دوره آزمايش��ي اجراي طرح فوق، نواقص را برطرف و 
حداكثر تا يك ماه آينده به صورت سراسري اين طرح را در خطوط مختلف 

تاكسي در كرج اجرا مي كنيم. 
   بوشهر: مديركل بنادر و دريانوردي اس��تان بوشهر گفت: بندر بوشهر 
داراي ظرفيت تخليه و بارگيري سالانه 7 ميليون تن كالاست كه اين ميزان 

با اجراي طرح و توسعه بندر بوشهر در جزيره 
نگين، به 15 ميليون تن در سال خواهد رسيد.  
محمدمهدي بنچاري گفت: با تكميل طرح 
توس��عه بندر بوش��هر در جزيره نگين امكان 
پهلوگيري كشتي هاي تجاري از ۳۰ هزار تن 
به 5۰ ه��زار تن افزايش مي ياب��د.  وي ميزان 
سرمايه گذاري در اسكله سازي جزيره نگين را 

بيش از 6۰۰ ميليارد تومان دانست و گفت: طرح هاي اسكله سازي جزيره نگين 
بندر بوشهر شامل پايانه هاي مواد فله، كانتينري و چندمنظوره است. 

   آذربايجان غربي: استاندار آذربايجان غربي از كمك مالي استان براي 
ساخت دو صحن متبرك در كربلا و نجف اشرف خبر داد.  قربانعلي سعادت 
گفت: آذربايجان غربي بر اساس مصوبه جلسه ستاد بازسازي عتبات عاليات 
استان به سهم خود در توسعه و بازسازي در ساخت يكهزار متر مربع از صحن 
عقيله بني هاشم در كربلا به مبلغ ۴ميليارد تومان و يكهزار مترمربع از صحن 
حضرت زهرا )س( در نجف اشرف به مبلغ ۳ميليارد تومان مشاركت مي كند.  
وي افزود: زيرسازي و آسفالت ۲ كيلومتر از اطراف حرم امامين عسكريين)ع( 
توسط ستاد استان با هزينه تقريبي ۲ ميليارد تومان از ديگر اقدامات اين ستاد 

در بازسازي عتبات عاليات است. 
   گلس�تان: رئيس اداره نظارت بر طرح هاي آب و فاضلاب شركت آبفار 
گلستان از پيش��رفت 6۰ درصدي ش��بكه توزيع آب ش��رب روستاي ايمر 
ملاساري شهرستان گنبد كاووس خبر داد.  امير هوشنگ رسولي گفت: به 
علت فرسودگي شبكه آبرساني در اين روستا اين شركت در جهت جلوگيري 
از هدررفت آب اقدام به اجراي تعويض شبكه فرس��وده آب در اين روستا به 
طول15 هزار متر با استانداردسازي 599 مورد انشعاب نموده است .  وي افزود: 
با انجام اين عمليات تعداد 61۰ مشترك اين روستا از نعمت آب شرب سالم و 

بهداشتي بهره مند مي گردند.
   اصفهان: معاون اجتماعي نيروي انتظامي اصفهان اعلام كرد:پليس با 
ارائه دهندگان قليان در حاشيه زاينده رود برخورد جدي مي كند.  جهانگير 
كريمي گفت: فرماندهي انتظامي شهرستان اصفهان پس از اطلاع از مختصات 
مكاني عرضه مخفيانه قليان در پارك ها به خصوص در حاش��يه زاينده رود، 

فروشندگان را شناسايي كرده و با متخلفان برخورد جدي خواهد كرد. 

درحالي كه ايلامي ها 

ميترا شهبازي
   گزارش 2

از معضل بيكاري رنج 
مي برند، نبود زنجيره 
تولي�د در صنعت دام�داري هم باعث ش�ده از 
مهم ترين ظرفيت هاي استان ايلام يعني توليد 
شير در گاوداري ها چشم پوشي شود. به طوري 
كه اكنون نه تنها شير توليدي ايلامي ها از طرف 
كارخانه هاي فرآورده هاي لبني مورد توجه قرار 
نمي گيرد، بلكه زمينه صادرات اين محصول نيز 
به فراموشي سپرده شده است. حال با اين شرايط 
كه بسياري از اين واحدها در آستانه ورشكستگي 
قرار گرفته اند، دولتمردان به جاي رفع مشكلات، 
با احداث دامداري هاي ب�زرگ، عملًا دامداران 
خ�رد و كوچ�ك را ب�ه تعطيلي مي كش�انند. 

    
در حالي كه دامداران ايلامي با توليد سالانه بيش از 
1۰۰ هزارتن شير مي توانند نقش مهمي در اشتغالزايي، 
توليد محصولات لبني و حتي صادرات ايفا كنند، اما 
بي توجهي مسئولان به اين ظرفيت نه تنها آنها را به 
سمت ورشكستگي كشانده، بلكه بر موج افراد بيكار در 
ايلام هم دامن مي زند. در حال حاضر دامداران ايلامي با 
مشكلات عديده اي همچون مشكلات مالي، سرمايه در 
گردش، پرداخت وام و غيره دست و پنجه نرم مي كنند 
كه عمده اين مسائل نيز به دليل بي رغبتي كارخانه هاي 
فرآورده هاي لبني براي خريد شير از ايلامي ها رخ داده 
است.  در حالي كه براي تمام اين كارخانه هاي دولتي 
و خصوصي خريد بخشي از شير توليدي دامداران به 
صورت روزانه برنامه ريزي شده، اما صاحبان آنها ترجيح 

مي دهند همين محصول را از استان هاي مجاور تأمين 
كنند. حالا با اين ش��رايط كه ش��ير توليدي بوميان 
ايلام خريداري نمي ش��ود، دامداران هم نمي توانند 
بدهي هاي خود به بانك ها را پرداخت كنند و به ناچار 
مجبورند دام ها را به بهاي اندك بفروشند. البته اين هم 
نگاهي خوشبينانه   است. چراكه سال گذشته تعدادي 
از دامداران نه تنها ورشكست شدند، بلكه نتوانستند 
از پس بدهي هايش��ان بر بيايند و زندان س��هم تمام 

تلاش هاي آنها براي كارآفرين بودن شد. 
  مهر تعطيلي بر سر واحدهاي دامداري 

با اينكه در ايلام بيش از ۳۸۰ واحد گاوداري ش��يري 
وجود دارد، اما تعداد قابل توجهي از آنها درحال حاضر 

تعطيل يا نيمه تعطيل هس��تند و صاحبانشان ديگر 
توانايي فعال كردن واحدهاي دامداري را ندارند. معاون 
توليدات دامي جهاد كشاورزي ايلام با اشاره به اينكه 
تاكنون براي حل مشكل سرمايه در گردش واحدهاي 
گاوداري شيري بيش از ۳۳ ميليارد تومان تسهيلات 
پرداخت  شده، مي گويد: »فعاليت  گاوداري هاي شيري 
به عنوان يكي از مهم ترين ظرفيت هاي پويا و اقتصادي 
ايلام شناخته مي ش��ود. بنابراين حل مشكلات اين 
واحدها به عنوان يكي از اولويت هاي مهم مسئولان در 
دست اقدام است.« مجتبي شيرخاني ادامه مي دهد: 
»اين استان در زمينه توليد شير، گوشت قرمز و ديگر 
فرآورده هاي دامي از قطب هاي مهم كشور محسوب 

مي ش��ود. بنابراين بايد در راس��تاي بهبود ش��رايط 
دامداران كارخانه هاي لبني و واحدهايي در اين زمينه 
احداث شود تا زمينه فعاليت و اش��تغال پايدار براي 

مردم فراهم شود.«
  احياي دامداري هاي كوچك شايد وقتي ديگر

با اينكه مس��ئولان وعده هاي اميدواركنن��ده اي در 
خصوص رفع مشكلات در آينده مي دهند، از طرفي 
ديگر بانك ها براي دادن تسهيلات مالي وام هايي با نرخ 
بالا و بيشتر را به دامداران پيشنهاد مي كنند كه با توجه 
به اين شرايط ورشكست شدن همان تعداد كم دامداران 
هم حتمي مي شود. مدير جهاد كشاورزي ايلام نيز با 
اشاره به اينكه مي توان با ظرفيت مناسب توليد شير، 
گوشت و غيره زنجيره توليد در بخش گاوداري هاي 
اس��تان را تكميل كرد، مي گويد: »اكن��ون زمان اين 
رسيده كه با فعال كردن واحدهاي دامداري و افزايش 
توليدات دامي و محصولات لبني زمينه شكوفايي استان 
را فراهم كنيم و علاوه بر اين با افزايش ميزان توليدات 
دامي بايد از اين ظرفيت در جهت صادرات محصولات 
لبني در بازار بكر عراق استفاده كنيم.« به رغم وعده هاي 
خوش، مسئولان به جاي رفع مشكلات دامداران خرد 
و كوچك قصد احداث گاوداري 7۰۰ رأسي را دارند. 
سيد محمد تراب ميري در اين خصوص مي افزايد: اين 
طرح دامپروري هم اكنون ۸5 درصد پيشرفت فيزيكي 
دارد و پيش بيني مي شود اوايل سال آينده افتتاح شود. 
بنابراين آنچه روشن اس��ت، آنها نه تنها نمي خواهند 
گره اي را باز كنند بلكه با به ميدان آوردن رقيبي بزرگ 
براي دامداران، مي خواهند تمام گاوداري هاي خرد و 

كوچك را از ميدان به در كنند. 

عمليات اجرايي احداث پروژه راه آهن شيراز- بوشهر- 
عسلويه به عنوان يكي از مصوبات اولين سفر استاني 
دولت نهم در حالي كليد خورد كه قرار بود به عنوان يك 
طرح ملي با جديت پيش رود، اما همان زمان به دليل 
تأمين نشدن اعتبارات روند اجرايي اش كند و كندتر 
شد تا اينكه با روي كار آمدن دولت يازدهم به طور كامل 
متوقف ش��د. اگرچه از همان ابتدا مسئولان وقت در 
خصوص لزوم اتصال بوشهر به شبكه ريلي متفق القول 
بودند اما در خصوص ضرورت بررسي هاي كارشناسي 
بيش��تر، چگونگي انجام پروژه و تغيير مسير اتصال، 
اختلاف نظرهاي فراواني وجود داش��ت. با اين حال 
اين طرح كج دار و مريز به حركت خود ادامه داد.  براي 
احداث راه آهن عسلويه- بوشهر- شيراز به طول 6۳۰ 
كيلومتر، 1۸قطعه در نظر گرفته شده بود كه به دليل 
عبور از مناطق كوهستاني و نياز به اعتبارات فراوان در 
نيمه راه ماند. با روي كار آمدن دولت يازدهم اين پروژه 
به طور كامل متوقف شد و حتي در برنامه هاي طرح 

توسعه استان بوشهر در سال 9۳ هم جا نگرفت!
  ساخت راه آهن با كمك چيني ها

در حالي پروژه راه آهن بوشهر چندين سال معلق ماند 
كه اين استان از نظر امكانات جاده اي نيز در محروميت 
به سر مي برد و مسيرهاي مواصلاتي اين استان به دليل 
نداشتن استاندارد به بستري براي مرگ و مير بسياري 
از مسافران و رهگذران تبديل شده است. ضمن اينكه 
فرودگاه بوشهر نيز از ديرباز به دليل مشكلات فراوان از 
پس خدمات دهي به مسافران و فعالان حوزه نفت، گاز 
و پتروشيمي بر نمي آمد و هنوز هم پروازهاي محدود 
اين فرودگاه به ندرت انجام مي شود. از اين رو اتصال 
بنادر بوشهر و عسلويه به راه آهن سراسري تنها راه 
افزايش بهره برداري از پتانس��يل هاي صنايع نفت، 
گاز و پتروشيمي و تسهيل مبادلات تجاري و رونق 
اقتصادي بندر بوشهر به شمار مي آمد.   ضمن اينكه 
پروژه راه آهن بوشهر مي تواند يكي از راه هاي ارتباطي 
مهم براي كشور باشد كه خزر، آسياي ميانه و قفقاز را 

به خليج فارس اتصال مي دهد. اتصال بوشهر به خط 
ريلي مي تواند بهترين نقطه براي مراودات تجاري بين 
ايران با ديگر كشورها از طريق خط كشتيراني را فراهم 
سازد و زمينه ساز توسعه صادرات و واردات باشد.   از 
اين رو اهميت اجرايي شدن اين پروژه و لزوم ايجاد اين 
شبكه ريلي سبب شد بالاخره پس از گذشت چندين 
سال دولتي ها تصميم بگيرند با مذاكره با چيني ها اين 

خط آهن را احداث كنند. 
  مشكل اعتبار رفع مي شود

 در حالي كه از ابتداي روي كار آمدن دولت يازدهم هيچ 
خبري در خصوص موافقت يا مخالفت با اتصال بوشهر 
به شبكه ريلي منتشر نشده بود چندي پيش بالاخره 
معاون رئيس جمهور از اجرايي شدن اين پروژه و اتصال 
بوشهر به مركز كشور خبر داد.  محمدباقر نوبخت با 
اعلام تلاش براي رفع موانع موجود بر سر اجراي اين 
پروژه گفت: با توجه به اينكه 15 درصد اعتبارات طرح 
راه آهن بوشهر به صورت ريالي تأمين و مابقي در قالب 

طرح فاينانس پرداخت مي شود، اين طرح و اتصال آن 
به مركز كشور اجرايي خواهد شد. بنا به گفته رئيس 
سازمان برنامه و بودجه كش��ور طول راه آهن بوشهر 
نسبت به طرح تدوين شده، افزايش يافته كه پس از 
بررسي و اصلاح اعتبار آن در كميسيون ماده تخصصي 
در س��ازمان برنامه و بودجه مصوب مي شود.  پس از 
رفع مش��كل اعتبارات، اظهارات چند روز پيش وزير 
راه و شهرسازي نيز بر جدي بودن عزم دولتي ها براي 
سامان دادن اين پروژه نيمه كاره مهر تأييد محكم تري 
زد. عباس آخوندي اعلام كرد: براي راه آهن بوشهر با 
چيني ها در حال مذاكره هس��تيم و تلاش مي كنيم 
در اين بخش با تأمين 15 درصد هزينه خط ريلي از 
اعتبارات دولتي، اين پروژه اجرايي ش��ود.  آخوندي 
افزود: بوشهر براي ما بسيار مهم بود و به همين دليل در 
سفر به چين يكي از موضوع هاي مهم مذاكره با تعدادي 
از شركت هاي چيني، سرمايه گذاري و مشاركت در 
ساخت راه آهن بوشهر - ش��يراز بود. در حال حاضر 
شركت هاي چيني در حال بررسي پيشنهاد ما هستند 
و اميدوارم با دريافت پيشنهاد روشني از طرف چيني ها 
براي آغاز سرمايه گذاري، پروژه اي كه چندين سال 
است متوقف شده به يك برنامه عملياتي تبديل شود.  
وزير راه و شهرسازي تأكيد كرد: در اين شرايط امكان 
فعال كردن اين پروژه از محل بودجه دولت وجود ندارد 

و بايد به دنبال تأمين مالي بين المللي برويم. 
  توسعه فرودگاه همپاي احداث راه آهن 

در كنار اتمام پروژه راه آهن بوشهرو اتصال اين استان 
به شبكه ريلي كشور براي افزايش حجم مبادلات 
تجاري و اقتصادي، توسعه فرودگاه اين استان نيز از 
جمله مطالبات ديگري است كه گويا در دستور كار 
دولت قرار گرفته است. طرحي كه در صورت تحقق 
مي تواند زمينه ساز تحولات بزرگي در استان بوشهر 
باشد. عباس آخوندي در سفر چند روز گذشته خود به 
استان بوشهر و بازديد از روند توسعه فرودگاه، تكميل 
اين طرح را به عنوان يكي از ضروريات مهم بوشهر 
عنوان كرد كه با جديت محقق خواهد شد. وزير راه و 
شهرسازي با بيان اينكه يكي از محورهاي مهم توسعه 
هر منطقه طرح هاي راهسازي و فرودگاهي است كه 
تكميل اين طرح ها در اولويت برنامه هاي وزارت راه 
و شهرسازي قرار دارد اعلام كرد: براي اجراي طرح 
توسعه بوش��هر 1۰۰ ميليارد ريال مصوب شده كه 
تاكنون 5۰ ميليارد ريال آن تخصيص و پرداخت شده 
است.  گويا در حال حاضر فرودگاه بوشهر گنجايش 
سه فروند هواپيما را دارد و در صورت تكميل طرح 
توسعه اين مكان، امكان پارك هفت فروند هواپيماي 
مسافربري در فرودگاه بوشهر فراهم مي شود.  ضمن 
اينكه مقرر شده پروازهاي اين فرودگاه به پايتخت و 
شهرهايي چون مشهد، اصفهان، شيراز، اهواز، كيش 

و دبي نيز افزايش يابد. 
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افتتاح 80 پروژه آبرساني روستايي اردبيل 
در دهه فجر 

مديرعام�ل آب و فاض�اب روس�تايي اس�تان اردبي�ل از 
بهره ب�رداري از ۸۰ پ�روژه ب�ا اعتب�اري بال�غ ب�ر ۳۴۰ ميلي�ارد 
ري�ال در ده�ه مب�ارك فج�ر در س�طح اس�تان خب�ر داد. 
محسن قنبري با اش��اره به اقدامات انجام ش��ده در حوزه آب و فاضلاب 
روستايي در شهرستان نير گفت: از تعداد پروژه هاي در نظر گرفته شده 
براي بهره برداري در ايام الله دهه فجر در س��طح شهرستان نير آبرساني 
به چهار روستا با اعتباري بالغ بر 1۲۰ ميليارد ريال پيش بيني شده است.  
مديرعامل آب و فاضلاب روستايي استان اردبيل گفت: در شهرستان نير 66 
روستا تحت پوشش آب و فاضلاب روستايي شهرستان است كه به محض 
تأمين اعتبار مورد نياز سال آينده تمام پروژه هاي نيمه تمام شهرستان 
نير به اتمام خواهد رسيد.  قنبري از تخصيص 5 ميليارد ريال اعتبار براي 
اجراي فاضلاب روستايي شهرستان نير خبر داد و افزود: در هفت روستاي 
شهرستان نير پروژه فاضلاب روستايي در حال اجرا است كه امسال فاضلاب 
پنج روستاي شهرستان تا پايان سال به اتمام خواهد رسيد و بقيه نيز در 
سال آينده تكميل مي شود.  فرماندار شهرستان نير هم با اشاره به اهميت 
وجود فاضلاب در روستاهاي شهرستان نير به تكميل مجتمع هاي آبرساني 
شهرستان اشاره كرد و گفت: با تكميل اين مجتمع ها بيشتر روستاهاي 
شهرس��تان نير از نعمت آب شرب س��الم بهره مند خواهند شد.  مهدي 
احمدي خدمات رساني به ساكنان مناطق روستايي را از اولويت هاي مهم 
در شهرستان برشمرد و افزود: آبرساني به روستاها از جمله خدماتي بوده 
كه نقش بسزايي در جلب رضايت ساكنان اين مناطق دارد و انتظار مي رود 
شركت آب و فاضلاب روستايي در زمينه بهره مندي روستاهاي محروم از 

اين نعمت خدادادي نيز اقداماتي لازم و اساسي انجام دهد. 

 نيش مشكلات 
بر پيكر زنبورداران خراسان شمالي 

هزينه ب�الاي زنب�ور داري دركنار نب�ود حمايت هاي دولت�ي و بروز 
بيماري، موجب ش�ده تا در حال حاضر با تم�ام مزايايي كه مي تواند 
عس�ل توليدي براي زنبورداران خراسان ش�مالي داشته باشد آنها 
نتوانند بهره مناسبي از ش�غل خود ببرند، ادامه روند اين مشكات 
كار را به جايي رسانده كه در حال حاضر عسل توليدي در اين منطقه 
با كاهش چشمگيري مواجه ش�ده به طوري كه توليدكنندگان براي 
ادامه حيات زنبورداري متوسل به كمك نهادهاي حمايتي شده اند. 

    
گزارش ها نشان مي دهد، در حال حاضر يك هزار و۴67 نفر از كشاورزان 
خراسان شمالي با دارا بودن 1۰7 هزار و 617 كلني زنبور عسل سالانه يك 
هزار و ۳11 تن توليدات دارند كه اين موضوع اين استان را در زمره مهم ترين 
توليدكنندگان عسل قرار داده است.  رئيس جهاد كشاورزي خراسان شمالي 
در اين خصوص به »جوان« مي گويد: »طبق آمار وزارت جهاد كشاورزي، از 
نظر توليد عسل در رده سيزدهم و از لحاظ ميانگين توليد عسل، به ازاي هر 
كلني در رتبه پنجم كشور قرار داريم.« عبدالله يوسفي مي افزايد: »كيفيت 
بالاي عسل توليدي در اس��تان موجب شده اس��ت تا در حال حاضر اين 
محصول توليدي به كشورهايي همچون عراق، تركمنستان و افغانستان و 

برخي كشورهاي حوزه خليج فارس صادرشود.« 
   مشكلات ريز و درشت زنبورداران 

با وجود ب��ازار خوب داخلي و خارج��ي اما نبود بازارياب��ي و حمايت هاي 
دولتي موجب ش��د تا با وجود كيفيت بالاي عس��ل توليدي خراس��ان 
ش��مالي، زنبورداران براي فروش محصول خود با مش��كل مواجه شوند.  
علي رحمان زاده يكي از توليدكنندگان باسابقه عسل در اين استان در اين 
رابطه مي گويد: »با وجود كيفيت بالاي عسل توليدي در اين منطقه و توان 
رقابت با مرغوب ترين عسل هاي توليد شده در كشور اما ضعف در بازاريابي و 
معرفي اين محصول در بازار داخلي و خارجي كندوداران را با مشكل مواجه 
كرده اس��ت به طوري كه در برخي موارد چند ماه طول مي كشد تا عسل 
توليدي به فروش برود.« در اين ميان با وجود كيفيت بسيار بالاي عسل 
توليدي در استان، وقوع خشكسالي در چند سال اخير تأثير مستقيمي 
بر ميزان و كيفيت عسل توليدي اين منطقه گذاشته است.  رئيس جهاد 
كشاورزي خراسان ش��مالي دراين خصوص مي گويد: »خشكسالي ها و 
كمبود بارندگي و در نتيجه گرماي زودرس بهاري در سال گذشته سبب 
پژمردگي گل ها و كاهش شهد و گرده شد كه اين عوامل در مجموع توليد 
عسل را كاهش داد.« عبدالله يوسفي مي افزايد: »از آنجا كه در حال حاضر 
يك هزار و ۴67 نفر از كشاورزان خراس��ان شمالي در صنعت زنبورداري 
فعاليت دارند و نتيجه فعاليتشان توليد سالانه يك هزار و ۳11 تن عسل 
درجه يك است لذا به ش��دت نيازمند حمايت هستند.« نيمه اول اسفند 
ماه بود كه كارشناسان زنبورداري جهاد كشاورزي خراسان شمالي اطلاع 
پيدا كردند كه برخي از زنبورها به يك بيماري ناشناس مبتلا شده و پس از 
چند روز مي ميرند.  رئيس اداره بهداشت و مديريت بيماري هاي زنبور عسل 
اداره كل دامپزشكي خراسان شمالي در اين خصوص به »جوان« مي گويد: 
»درپي شيوع بيماري در بين كلني زنبوران عسل در منطقه كارشناسان با 
نمونه برداري از زنبوران بيمار آنها را مورد آزمايش قراردادند.« دكتر سيد 
فرزين حسيني مي افزايد: »بررسي ها نشان داد۲۰درصد نمونه هاي آزمايش 
شده آلوده به واروا )نوعي كنه ( و ۸ درصد هم به بيماري نوزما )نوعي انگل( 
مبتلا شده بودند كه اين موضوع علاوه بر ضعيف كردن زنبورها روي كاهش 
عسل توليدي نيز به شدت تاثير مي گذاشت.« وي با اشاره به نمونه گيري 
تصادفي از 5۰ زنبورستان شهرستان هاي بجنورد، اسفراين و شيروان ادامه 
مي دهد: »نمونه هاي برداشت شده از زنبورستان ها كه شامل زنبور بالغ، لارو 
و شفيره اين حشرات مي شد نشان داد آنها به بيماري هاي انگلي نوزما، واروا و 
آكاراپيس و بيماري هاي ميكروبي مثل لوك آمريكايي مبتلا شده اند.« طبق 
توصيه اين كارشناس زنبورداري، با اشاره به اهميت پيشگيري در مبارزه با 
بيماري  هاي زنبور عسل، زنبورداران بايد در مواقع لزوم و پس از مشورت با 
دامپزشكان، صرفاً از سموم و داروهاي مجاز استفاده كنند.  در حالي كه به 
گفته رئيس جهاد كشاورزي خراسان شمالي، سال گذشته براي كمك به 
حل مشكلات و توسعه اين صنعت، 5 ميليارد تومان تسهيلات بانكي در نظر 
گرفته شد، اما بررسي ها نشان مي دهد برخي موانع موجود بر سر دريافت 

تسهيلات سبب شده تا بسياري نتوانند از آن استفاده كنند. 

شير دامداري هاي ايام خريدار ندارد 
درحالي مسئولان براي احداث واحدهاي دامداري بزرگ برنامه ريزي مي كنند كه مسير فروش محصولات دامداران كوچك مسدود است

اتصال بوشهر به شبكه ريلي كشور در انتظار پيشنهاد چشم بادامي ها
  پس از يك دهه تعلل در احداث خط آهن شيراز- بوشهر- عسلويه 

مسئولان دولت از مذاكره با چيني ها براي تكميل پروژه مذكور خبر مي دهند

موقعيت جغرافيايي اس�تان بندري بوش�هر و دسترس�ي به خليج فارس و 
آب هاي آزاد از يك س�و و فعالي�ت صنايع عظيم گاز، نفت و پتروش�يمي در 
اين منطقه سبب شد دولت نهم از همان س�ال هاي ابتداي فعاليتش، اتصال 
اين اس�تان به ش�بكه ريلي كش�ور را به عنوان يكي از مطالب�ات مردمي و 
راهي براي افزايش بهره برداري از پتانس�يل هاي موج�ود و در پي آن تحول 

اقتصادي استان در دس�تور كار قرار دهد. اتصال بوشهر به خط ريلي شيراز 
و تداوم آن تا عس�لويه در اولويت برنامه هاي وزارتخانه قرار گرفت اما خيلي 
زود به ته جدول برنامه ها س�قوط ك�رد. حالا پس از گذش�ت نزديك به يك 
دهه از زمان آغ�از اين پروژه عظيم و هدررفت هزينه هاي ف�راوان، گويا قرار 
است چشم بادامي ها براي رس�اندن اين خط ريلي به بوشهر پاي كار بيايند. 

محمدرضا سوري

مريم احمدي
   گزارش يك

 بهره برداري از 108 طرح عمراني و اقتصادي 
در شاهرود   

در دهه فجر امسال 108 طرح عمراني و    سمنان
 اقتصادي ب�ا اعتب�ار 570 ميليارد ريال 
در شهرس���تان ش���اهرود ب�ه بهره ب���رداري مي رس�ند. 
فرماندار شاهرود با اعلام اين خبر گفت: اين طرح ها براي بيش از 1۳۰ نفر به 
طور مستقيم شغل ايجاد مي كنند.  سيد محمدرضا هاشمي افزود: پرداخت 
تسهيلات به واحدهاي توليدي بدون در نظر گرفتن سوابق بانكي آنان از 
طريق ستاد تسهيل و رفع موانع توليد نيز از ديگر كارهاي مهم انجام شده 
براي رونق اقتصادي كشور است.  معاون استاندار سمنان ادامه داد: در اين 
راستا تاكنون 6۲۰ ميليارد ريال به واحدهاي توليدي و صنعتي شهرستان 
شاهرود از طريق نام نويسي در سايت بهين ياب تسهيلات پرداخت شده 
است.  هاشمي حقوق ش��هروندي و تكريم ارباب رجوع را نيز دو اولويت 
نخست دولت برشمرد و گفت: در مدت خدمتگزاري دولت تدبير و اميد 
بيش از 7۰۰ هزار شغل ايجاد شده و كشور با رشد اقتصادي 5 درصدي رو به 
رو بوده است.  وي همچنين با اشاره به پيگيري مصوبات سفر استاني دولت 
يادآور شد: در مرحله نخست بيش از 5۰۰ ميليارد ريال تخصيص يافته كه 

بايد پيگير سهم شهرستان در خصوص جذب اعتبار بود. 

 پرداخت650 ميليون تومان 
تسهيلات اقتصاد مقاومتي در آشتيان   

مسئول بسيج سازندگي سپاه ناحيه آشتيان    مركزي
از پرداخت 650 ميليون تومان تس�هيلات 
اقتصاد مقاومتي به توليدكنندگان از ابتداي سال جاري تاكنون خبر داد. 
عزت الله فراهاني گفت: از ابتداي سال جاري تاكنون 65۰ ميليون تومان 
تسهيلات اقتصاد مقاومتي به توليدكنندگان آشتياني در زمينه پرورش 
زنبورعسل، قاليبافي، كارگاه صنايع دس��تي، پرورش مرغ بومي، صابون 
پزي، توليد سبزيجات و نگهداري دام سنگين پرداخت شده است.  وي 
افزود: خوشبختانه با اهداي اين تسهيلات علاوه بر كمك به چرخه توليدات 
داخلي زمينه اش��تغال براي ۳۰ نفر به صورت مستقيم مهيا شده است.  
مسئول بسيج سازندگي سپاه ناحيه آشتيان ميزان تسهيلات جذب شده 
در زمينه اقتصاد مقاومتي در اين شهرستان را ۲ ميليارد تومان اعلام كرد و 
افزود: با اهداي اين تسهيلات در سال 9۴ زمينه اشتغال براي ۸6 نفر ايجاد 
شد.  وي همچنين از برگزاري كلاس هاي آموزشي اقتصاد مقاومتي در 
آشتيان خبر داد و افزود: در زمينه آموزش نيز كارگاه هاي آموزشي اقتصاد 
مقاومتي در دو رشته كشت زعفران و گياهان دارويي برگزار شده است و به 

56 نفر در اين زمينه آموزش هاي لازم ارائه شده است. 

 افتتاح مركزپايش و راهبري تأسيسات 
آب و فاضلاب سيستان و بلوچستان   

با حضور قائم مقام وزير نيرو مركز پايش    سيستان و بلوچستان
و راهبري تأسيس�ات آب و فاضلاب 
سيس�تان و بلوچس�تان با اعتب�ار 25 ميلي�ارد ريال افتتاح ش�د.

قائم مقام وزير نيرو در آيين افتتاحيه اين مركز با بيان اينكه با افتتاح اين 
مركز، مديريت و فرماندهي آب ش��هر زاهدان از راه دور امكانپذير شد، 
افزود: اين سامانه از مجموعه سامانه هايي است كه مديريت آب شهر را 
قادر به كمي، كيفي و كاهش مصرف انرژي كمك مي كند كه اين خود 
باعث كاهش زمان رسيدگي به حوادث و اتفاقات در سطح شهر مي شود.  
ستار محمودي گفت: با شروع اين سامانه آب شهر زاهدان نسل جديدي 
از فعاليت هاي خود را آغاز كرد و وزارت نيرو توانسته در سه سال اخير 
17 مركز شهرهاي پر جمعيت را به اين سامانه مجهز نمايد.  قائم مقائم 
وزير نيرو با تأكيد به فرمايشات مقام معظم رهبري در خصوص اقتصاد 
مقاومتي افزود: يكي از نمودهاي خيلي مشخص در اين خصوص استفاده 
از فكرافزاري و نرم افزاري است كه با اجراي اين سامانه در استان توانستيم 
نمود عيني آن را شاهد باشيم.  مدير عامل شركت آب و فاضلاب سيستان 
و بلوچستان نيز هدف از اجراي اين طرح را مديريت شبكه توزيع آب شهر 
زاهدان عنوان كرد و گفت: از ديگر اهداف اين طرح كنترل جمع آوري 
و انتقال آب ش��هر زاهدان، افزايش راندمان و بهره وري توليد، انتقال و 
ذخيره سازي، جمع آوري پارامترهاي الكتريكال، هيدروليكي و كيفي در 
اتاق كنترل مركزي، بالا بردن ضريب اطمينان در توليد و كاهش اتفاقات 
و گزارش گيري جهت تحليل شبكه و ميزان توليد است.  محسن ميرادي 

هزينه احداث اين مركز را ۲5 ميليارد ريال اعلام كرد. 

چشمه هاي باداب     ايران زيبا
س��ورت در استان 
مازندران، جنوب شهرس��تان س��اري و روستاي 
س��ورت، حدفاصل روس��تاهاي اروس��ت و مال 
خواست قرار دارد.  چشمه هاي باداب سورت در 
سال 1۳۸7به عنوان دومين اثر طبيعي ملي ايران 
ثبت شد و بعد از چشمه پامو كاله تركيه به عنوان 
دومين چشمه آب شور جهان ثبت جهاني شده 
است. باداب به معني آب گازدار و سورت به معني 
شدت اثر است.  چش��مه پر آب داراي آب بسيار 
شور و داراي استخري با قطر حدود 15 متر و عمق 
زياد اس��ت كه عمدتاً در تابس��تان براي آب تني 
استفاده مي شود و براي درمان دردهاي كمر و پا، 

امراض پوستي، روماتيس��م و مخصوصاً سردرد 
ميگرن سودمند اس��ت. همچنين اين چشمه به 
علت ش��ور بودن در فصل زمس��تان يخ نمي زند. 
چشمه دوم كه در بالادست و ش��مال غربي اين 
چش��مه قرار دارد، ترش مزه و داراي آبي به رنگ 
قرمز و نارنجي اس��ت، در اطراف چش��مه كمي 
رسوب آهن نشسته است. جريان آب هاي رسوبي 
و معدني اين چش��مه ها طي س��ال ها در شيب 
پايين دست كوهستاني خود، صدها طبقه و ده ها 
حوضچه بس��يار زيبا به رنگ هاي نارنجي، زرد و 
قرمز در اندازه هاي مختلف پديد آورده است. اين 
طبقات و حوضچه ها در واقع جاذبه اصلي و ويژگي 

منحصر به فرد چشمه هاي باداب سورت است.

باداب سورت، دومين چشمه آب شور جهان


